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Вклад курян в борьбу с фашизмом

В годы Великой Отечественной войны Курская область оказалась в центре 
одного из самых трагических и героических событий нашей истории. На 
полях сражений, в партизанских отрядах и подполье десятки тысяч 
курян отстаивали свободу  и независимость своей Родины. Их мужество  
и самоотверженность оставили неизгладимый след в летописи войны, 
а память о подвигах земляков остается для нас примером настоящего 
патриотизма. 

С самого начала войны жители Курской области активно участвовали  
в боевых действиях на фронтах. Среди них – героические имена, которые 
сегодня знает каждый житель региона. Иван Солдатов, Екатерина Зеленко, 
Михаил Булатов, Петр Михин – это лишь малая часть героев, чьи подвиги 
вдохновляют нас до сих пор. Например, Екатерина Зеленко, единственная 
в мире женщина-летчик, совершившая воздушный таран, навсегда вошла 
в историю авиации. Такие примеры мужества встречались в каждом роде 
войск: пехотинцы, танкисты, летчики, подводники, артиллеристы – все 
сражались с полной самоотдачей, не жалея жизни ради общей победы. 

Не меньший вклад внесли те жители области, которые боролись с врагом  
в тылу. Партизанские отряды и подпольщики, такие как Льговская молодая 
гвардия, срывали планы фашистов, устраивали диверсии и помогали Красной 
армии. Эти люди действовали в условиях постоянной угрозы, проявляя 
высочайшую храбрость и стойкость. 

Оккупация Курской области стала одной из самых страшных страниц  
в истории края. В сентябре 1941 года Курск оказался захваченным немецкими 
войсками, а полное освобождение региона произошло лишь в сентябре 1943 
года. За эти два года фашисты нанесли области огромный ущерб: были 
уничтожены школы, больницы, предприятия, сожжены сотни деревень. 
Более 18 тысяч мирных жителей были казнены, тысячи угнаны в Германию, 
а 400 тысяч человек остались без крова. В этой борьбе погибло более 200 
тысяч курян, включая четыре тысячи подростков, которые трудились  
и сражались наравне со взрослыми. 

Каждый из нас обязан хранить память о тех, кто отдал свою жизнь за наше 
будущее. Их подвиги напоминают о том, какой ценой досталась нам победа, 
и учат ценить мир и свободу. Мы обязаны продолжать дело наших героев – 
строить будущее, в котором такие трагедии никогда не повторятся.

Важнейшей вехой в истории Курской области стала Курская битва, 
развернувшаяся летом 1943 года. Это сражение стало поворотным 
моментом в ходе войны, ознаменовавшим крах наступательной стратегии 
гитлеровских войск. Именно на Курской земле героизм наших солдат 
проявился с особой силой. Подвиг танкистов, участвовавших в крупнейшем 
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танковом сражении у Прохоровки и у Понырей, стал символом несгибаемого 
духа и воинской доблести. Среди героев Курской битвы – Мансур Абдуллин, 
Георгий Игишев, Павел Шпетный  и многие другие, чьи имена золотыми 
буквами вписаны в историю нашей страны. 

Но война – это не только поле сражений. Вклад курян в Победу был 
многосторонним. Те, кто оставался в тылу, обеспечивали фронт 
продовольствием, оружием и медикаментами. Женщины, старики  
и подростки трудились на пределе возможностей, чтобы приблизить 
долгожданную победу. Каждый делал то, что мог, порой жертвуя последним 
ради общей цели. 

Сегодня мы не имеем права забывать эти подвиги. Память о героях живет 
не только в учебниках истории и памятниках, но и в сердцах их потомков. 
Мы обязаны рассказывать о них новым поколениям, чтобы сохранить 
правду о той страшной войне. Эта память объединяет нас, вдохновляет на 
новые свершения и помогает осознавать ценность мира, завоеванного такой 
высокой  ценой. 

Курская земля, пережившая горечь потерь и тяжесть оккупации, смогла 
возродиться и стать символом силы и стойкости. Пусть же память  
о подвиге курян всегда будет источником гордости и вдохновения для нас  
и будущих поколений. 

Председатель отделения учителей  
и преподавателей иностранных языков 
РУМО в системе общего образования 
Курской области

Тарловская Елена Анатольевна, 
учитель иностранного языка 

МБОУ «Гимназия №1»  
г. Курчатова Курской области
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THE YOUNG GUARD OF LGOV
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Anna Moiseevna Koryakina. A girl who can be called a hero.  

                                                                   
Анна Моисеевна Корякина в 1990 годы 

       Anna was born in the village of Potopakhino, Oboyansky district of the Kursk region in 

1930. Anya's father died in the war. Later, her mother died. So a 12-year-old girl stayed alone 

with two younger brothers. It was difficult, but Anya wasn't afraid of work. Anya worked a lot. 

In summer she worked in the field, sowed grain, mowed hay... in winter, she helped in the cattle 

yard, milked cows.    

       The Germans reached their village and began to take away the animals from the inhabitants. 

They also visited small children who lived without parents. Fascists took away two hens and one 

rooster from children. At a general meeting of the entire village, a girl came out and said: "My 

brothers and I are orphans, our father was burned in captivity, my mother died of grief, my older 

brother died in the war, and your soldiers took two chickens and a cockerel from us." The 

translator translated the girl's words to the officer. People were afraid to move. But suddenly the 

translator said, "Everything will be returned." and the next day the German soldiers gave Anna 

two live chickens and an already hacked rooster. So a brave girl protected her brothers from 

hunger. 

 

This story is one of millions of 

war stories. When children 

were left without parents, 

sisters lost brothers, and life 

was so difficult that we 

cannot even imagine it now. 

"There is no family in Russia 

where its hero would not be 

remembered," the famous 

song says.
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MIKHAIL PETROVICH ZHAKOV.  
"THE ANGEL TAKING THE COURSE" 

 
 Mikhail Petrovich Zhakov was born on November 17, 1922 in 

the village of Makhov Kolodez, Kursk region, into a family of 

collective farmers. 

After graduation from the pedagogical college he joined the Red Army 

and studied at an aviation school. 

As the Great Patriotic War broke out, the young pilot went to the front 

in December 1941.  He fought at different fronts during the war. 

Mikhail Petrovich participated in the Battle of Kursk and the liberation 

of the territory of Russia, Ukraine, Poland. He also had combat 

missions over the territory of Germany. He was very proud of the 

chance to fight and defend his native land. The pilots not only had air 

combats but helped partisans making night flights delivering weapons, 

food, medicines, evacuated old people and children. That`s why they 

were called “The Angels”. In total, M.P. Zhakov had 193 night sorties 

each of which was a huge risk and a great feat. Being a navigator, 

Mikhail Petrovich went through almost the entire war: from January 

1942 to May 1945. Не celebrated the Victory in Berlin.  

M.P. Zhakov was awarded six military orders, including 3 Orders of 

Red Star and many medals for his combat merits. 

Mikhail Petrovich Zhakov was entrusted to open the memorial in 

Ponyry on the 80th anniversary of the Battle of Kursk. In 2025 

Lieutenant Colonel of Aviation Mikhail Zhakov was given the title of 

Honorary Citizen of Kursk. 

 

 
 
 

H e a d e r  

 
ZHAKOV MIKHAIL 

PETROVICH 

 

 

 
A W A R D S :  

 

 
 

Mikhail Petrovich Zhakov is a combat pilot, a participant of the Great 
Patriotic War, a man with an incredible fate. Не is a living legend. A 
person who by his own example teaches us to be strong-willed, love our 
land, appreciate and protect peace. 

WORDLIST 
break out - вспыхнуть, 
разразиться, грянуть 
combat pilot-боевой пилот 
combat missions-боевые 
задачи 
combat sorties - боевые 
вылеты 
combat merits- боевые 
заслуги 
to entrust- доверить, 
поручить 

DISCUSSION 
● Have you ever heard about Mikhail Petrovich Zhakov before? 
● What did you learn about the life of M.P. Zhakov? 
● Why was M.P. Zhakov called the Angel? 
● What awards and titles does this brave man have? 
● Why should we remember the name of Mikhail Petrovich Zhakov? 

ACTIVITY 
Watch the film "The Angel Taking the Course" and discuss it with 
your classmates at your English lesson / make a project about this brave 
man- Mikhail Petrovich Zhakov. https://vk.com/wall-188745879_608  

https://vk.com/wall-188745879_608
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(СТЕПАНОВА ЛЮДМИЛА ДМИТРИЕВНА, МБОУ «ГИМНАЗИЯ №1», Г. КУРЧАТОВ, КУРСКАЯ ОБЛ.)
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ОFFIZIERE , DIE DEN SIEG GESCHMIEDET HABEN KARPINSKIJ NIKANOR DMITRIJEWITSCH
(СТРУЕВА ОКСАНА ИВАНОВНА, МКОУ “РАЗВЕТЬЕВСКАЯ СОШ” ЖЕЛЕЗНОГОРСКОГО РАЙОНА КУРСКОЙ ОБЛАСТИ)
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PARTIZANKA SHURA ZAITSEVA
(СУХАЧЕВА ИРИНА АЛЕКСЕЕВНА, МБОУ «РЫЛЬСКАЯ СОШ № 4», КУРСКАЯ ОБЛ.)
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EVGENIY MALYKH. FAITHFUL SON OF KURSK LAND
(ТАРЛОВСКАЯ ЕЛЕНА АНАТОЛЬЕВНА, МБОУ «ГИМНАЗИЯ №1» Г.КУРЧАТОВА КУРСКОЙ ОБЛАСТИ)

Vocabulary 
Rifle platoon- стрелковый взвод 
Enemy dugout- вражеский 
блиндаж 
Hand grenade- ручная граната 
Enemy headquarters- штаб врага 
Distinguish oneself-проявить 
себя 
Machine gun- пулемет 
Exemplary performance-
образцовое выполнение 
Military mission- боевая задача 
 

 

 

HERO OF THE 
SOVIET UNION 

He was a little over 20 years old when he accepted his last battle and stepped into 
immortality. Having laid down his life on the altar of victory, he is an example of 
courage and selflessness for us, his descendants. 
SPOTLIGHT ON RUSSIA tells you about a faithful son of Kursk land, who was 
awarded the title Hero of the Soviet Union at the age of 19. 

Evgeniy Malykh. Faithful son of Kursk land 

Evgeniy Malykh was born on November 22, 1924 in Kursk into a family of 

employees. He completed 8 classes of School № 12 in Kursk. He was drafted into the 

Red Army in 1943, when the city had already been liberated from occupation. 

Sergeant Malykh became an assistant to the commander of a rifle platoon. During the 

war, he killed 113 Nazi soldiers and three officers, and blew up seven enemy dugouts 

with hand grenades. During the battle for the village of 

Kozlovka, the fighter made his way to the enemy headquarters and threw 

grenades at it. He also distinguished himself in the battle for the village of 

Ilyintsy. During the battle for the city of Gernobel, he destroyed 4 enemy 

machine gun positions. Sergeant Malykh did not live to see the end of the 

war by just a month – on April 20, 1945, he died in hospital from wounds 

received in the battle.  

Evgeniy Malykh was buried in the officers' cemetery in the city of Zorau in 

Poland. For exemplary performance of military missions of the command at the 

front, Evgeniy Malykh was awarded the title Hero of the Soviet Union with the 

Order of Lenin and the Gold Star medal. In Kursk, a street was named in his 

honor, and in front of the school where Evgeniy studied, a bust was installed in 

his honor, and on the school building there is a memorial plaque. 

      

Activity 

Correct the sentences according to the information in the text. 

1. Evgeniy Malykh was born on September 22, 1920 in Kursk 
into a family of teachers. 

2. Malykh became an assistant to the commander of a gun 
machine position. 

3. In the battle for the city of Warsaw, he destroyed 2 enemy 
machine gun positions. 

4. Evgeniy Malykh died on May 20, 1945. 
5. Evgeniy Malykh was buried in the officers' cemetery in 

Germany. 
6. In Kursk, a bust was installed in front of the house where 

Evgeniy lived as a child. 
 
 Discussion 

What fact about Evgeniy Malykh do 
you find admirable? What kind of 
person was Evgeniy do you think? 
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K.K. ROKOSSOVSKIY
(ТОМОНОВА НАТАЛЬЯ ГЕННАДЬЕВНА, МКОУ «СОВЕТСКАЯ СОШ № 1» СОВЕТСКОГО РАЙОНА КУРСКОЙ ОБЛАСТИ)

Commanders of the 

Great Patriotic War 

Millions of men and women contributed to the victory in the Great Patriotic 

War. But thanks to  wise commanders people could defend our country. One of 

them was K. K. Rokossovskiy. 

 to take part – приниматьучастие 

battle – битва 

to defend – защищать 

award – награда 

buried –захоронен 

to be awarded with – бытьнагражденным 

 

 

Konstantin Konstantinovich Rokossovsky 

        Konstantin Konstantinovich Rokossovsky was born December, 21, 1896, 

in Velikiye Luki not far from Pskov. His father was Polish, his mother was 

Russian. 

      He started his career as a commander after the World War I and continued 

in the Great Patriotic War.  Konstantin was the commander of   “4th Army 

Group”, “16th Army Group”. 

       He took part in the battles for Moscow and  Stalingrad. Konstantin was also 

successful on the Byelorussian front. In 1943 he was the commander of the 

“Central Front”. He was able to defend the Kursk area from the Germans. 

       He was made the “Marshal of the Soviet Union.” After the war, Konstantin 

was also made the “Marshal of Poland.”       

       Among his many awards and honors, he had the "Gold Star" (“Hero of the 

Soviet Union”) twice. He was also awarded with the “Cross of St. George” and 

the “Legion of Honour”. 

       Konstantin died in August, 3, 1968. He was buried in the Kremlin, 

Moscow. 
 

Read the sentences and match 

T(True)/F(False)/DS(doesn`t say): 

1. K.K. Rokossovskiy was born in 20th 

century. 

2. He was born in Poland. 

3. He took part in the Great Patriotic War. 

4. He fought with the fascists in Tumen. 

5. K.K.  Rokossovskiy had a lot of awards. 

6. He died during the Great Patriotic War. 

7. He was buried in Russia. 

Answer the questions: 

1. Was K.K. Rokossovskiy Polish or Russian? 

2. He started his career as a commander in the World 

War I, didn`t he? 

3. What awards did he have?  

4. Are there any monuments, museums of  K.K. 

Rokossovskiy in Kursk region? 

5. Why was K.K. Rokossovskiy made the “Marshal of 

the Soviet Union”? 
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DIE PARTISANENBEWEGUNG IN KURSKER GEBIET
(УШАКОВА ВИКТОРИЯ ВИКТОРОВНА, МОУ «ЛИЦЕЙ № 5», Г. ЖЕЛЕЗНОГОРСК)
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LEONID GOLENKOV
(УШАКОВА ВИКТОРИЯ ВИКТОРОВНА, МОУ «ЛИЦЕЙ № 5», Г. ЖЕЛЕЗНОГОРСК)
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VALENTINA DIKANOVA
(УШАКОВА ВИКТОРИЯ ВИКТОРОВНА, МОУ «ЛИЦЕЙ № 5», Г. ЖЕЛЕЗНОГОРСК)



Интернет-издание для учителя - http://iyazyki.prosv.ru/ 57

ЛЕТОПИСЬ ПОБЕДЫ. ШКОЛЬНЫЙ МУЗЕЙ. КУРСКАЯ ОБЛАСТЬ 

DIE SCHWEIGENDEN ZEUGEN DER KURSKER SCHLACHT:  
“DIE SKULPTURENKOMPOSITION „DER ENGEL DES FRIEDENS”
(УШАКОВА ВИКТОРИЯ ВИКТОРОВНА, МОУ «ЛИЦЕЙ № 5», Г. ЖЕЛЕЗНОГОРСК)
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DIE SCHWEIGENDEN ZEUGEN DER KURSKER SCHLACHT:  
“DER GEDÄCHTNISKOMPLEX “DER KURSKER BOGEN”
(УШАКОВА ВИКТОРИЯ ВИКТОРОВНА, МОУ «ЛИЦЕЙ № 5», Г. ЖЕЛЕЗНОГОРСК)
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DIE SCHWEIGENDEN ZEUGEN DER KURSKER SCHLACHT:  
DAS DENKMAL “DEN ARTILLERISTEN ZU EHREN”
(УШАКОВА ОЛЬГА ЮРЬЕВНА, МОУ «ЛИЦЕЙ № 5», Г. ЖЕЛЕЗНОГОРСК)
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DIE SCHWEIGENDEN ZEUGEN DER KURSKER SCHLACHT:  
DAS MAHNMAL “DIE GROβE EICHE”
(УШАКОВА ОЛЬГА ЮРЬЕВНА, МОУ «ЛИЦЕЙ № 5», Г. ЖЕЛЕЗНОГОРСК)
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WLADIMIR SHDANOW (1930 – NOVEMBER, 1942)
(УШАКОВА ОЛЬГА ЮРЬЕВНА, МОУ «ЛИЦЕЙ № 5», Г. ЖЕЛЕЗНОГОРСК)
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DIE SCHWEIGENDEN ZEUGEN DER KURSKER SCHLACHT:  
DAS MAHNMAL “DEN HELDEN DER KURSKER SCHLACHT ZU EHREN”
(УШАКОВА ОЛЬГА ЮРЬЕВНА, МОУ «ЛИЦЕЙ № 5», Г. ЖЕЛЕЗНОГОРСК)
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DIE KURSKER SCHLACHT (KURSKER BOGEN, 05.07. – 23.08.1943)
(УШАКОВА ОЛЬГА ЮРЬЕВНА, МОУ «ЛИЦЕЙ № 5», Г. ЖЕЛЕЗНОГОРСК)



ПРОСВЕЩЕНИЕ - Иностранные языки 

ЛЕТОПИСЬ ПОБЕДЫ. ШКОЛЬНЫЙ МУЗЕЙ. КУРСКАЯ ОБЛАСТЬ 

64

NO STATUTE OF LIMITATIONS
(ХМЕЛЕВСКАЯ ЕВГЕНИЯ ВАДИМОВНА, МБОУ «СОШ №6» Г. КУРЧАТОВА КУРСКОЙ ОБЛАСТИ)
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KURSK MILITARY SUBMARINER. MIKHAIL GRESHILOV
(ЧАГИНА НАТАЛЬЯ МИХАЙЛОВНА, МБОУ «ГИМНАЗИЯ №1», Г. КУРЧАТОВ, КУРСКАЯ ОБЛ.)
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ECHOES OF WAR: 7 GLIMPSES INTO FATEZH DISTRICT'S GREAT PATRIOTIC WAR HISTORY
(ЧЕРНУСЬ ЕЛЕНА ВИКТОРОВНА, МКОУ «ВЕРХНЕЛЮБАЖСКАЯ СОШ»)
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REAR ADMIRAL A.I.KISOV
(ЧЕРНЯЕВА ИРИНА ГЕННАДЬЕВНА, МБОУ «НОВОПОСЕЛЁНОВСКАЯ СРЕДНЯЯ ОБЩЕОБРАЗОВАТЕЛЬНАЯ ШКОЛА» КУРСКОГО 
РАЙОНА КУРСКОЙ ОБЛАСТИ)
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HEROISM OF NIKOLAY CHERNYKH: A SOLDIER'S COURAGE IN WORLD WAR II
(ШАЛАПИНИНА СВЕТЛАНА ВЛАДИМИРОВНА, МКОУ «ТИМСКАЯ СОШ ИМ. Н.В. ЧЕРНЫХ») 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Heroism of Nikolay 
Chernykh: A Soldier's 

Courage in World War II

78 Kuryans were awarded the title of Hero of the Soviet Union for 
crossing the Dnieper. One of them was Nikolai Vasilyevich 

Chernykh, a simple Russian guy from a peasant family. 

Nikolay Vasilyevich Chernykh was born on April 16, 1922 in 
1st Vygornoye, Timsky district, Kursk region, into a peasant 
family. He graduated from the 7th grade, worked on a 
collective farm. 
 Nikolai joined the Red Army in 1941. He fought at the front 
in the Great Patriotic War from September 1941.  
 He showed courage and heroism in crossing the Dnieper 
River.  Under fierce enemy fire, he secretly approached the 
enemy line of defense, threw grenades at a group of Nazis and 
cleared the way for the advancing comrades, who successfully 
broke into the village. In this struggle, Chernykh destroyed up 
to 25 Nazis.  
 When the enemy brought up fresh forces, Chernykh, leading 
four fighters, heroically repelled 13 counterattacks and 
destroyed 16 Fascists in an unequal struggle. 
 Captain Chernykh tragically died in a car accident on October 
4, 1948... 
 A school was named in honor of the Hero and a stele was 
erected in Tim in Kursk region. 

a peasant family –
крестьянская семья 

to cross the Dnieper – 
форсировать Днепр 

 line of defense- линия 
обороны 

 

Questions: 

1. What was Nikolay Vasilyevich Chernykh's 
background? 

2. When did Nikolai join the Red Army? 
3. What act of courage and heroism did Chernykh display 

during the war? 
4. How many Nazis did Chernykh destroy in the initial 

struggle? 

1. Each school has its own museum. Go there. Find information about local heroes of the Great 
Patriotic War and tell us about them in English class. 

2. What are the names of the streets in the place where you live? Surely one of them is named 
after a local hero of the Great Patriotic War. What do you know about him and his heroic deed? 
Share this information with your friends. 
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SCOUTING WITH BAYAN
(ЯЛОВЕНКО НАДЕЖДА ВИКТОРОВНА, МБОУ «РЫШКОВСКАЯ СОШ», КУРСКАЯ ОБЛАСТЬ)


